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Koleżanki i Koledzy 

Zapraszamy do zapoznania się z przeglądem wydarzeń za miesiące waka-

cyjne. Pomimo sezonu urlopowego działo się dużo!                                    

Dziękujemy za Wasze uwagi i opinie. Tradycyjnie prosimy, piszcie do nas, 

dzieląc się swoimi problemami i pomysłami.  

W numerze : 

 Kolejne informacje o sporze pomiędzy pracownikami HK Scan a dy-

rekcją firmy ze Świnoujścia. 

 Co dzieje się w Krajowej Grupie Spożywczej? 

 Posiedzenie Rady Sekretariatu. 

 Zagrożenia dla sektora przetwórstwa rybnego w Polsce. 

 Apel związkowców „S” i organizacji pracodawców w sprawie tzw. sys-

temu kaucyjnego. 

 Wątpliwości dotyczące funkcjonowania branży hazardowej w Polsce. 

 Flash międzynarodowy. 
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WYDARZYŁO SIĘ W LIPCU I SIERPNIU  

ZAKOŃCZENIE WIELOMIESIĘCZNEGO SPORU  

W ZAKŁADACH MIĘSNYCH HK SCAN  

„To była długa droga, która wymagała od 

nas wiele samozaparcia. Dziękujemy za 

wsparcie wszystkich pracowników” —

mówił Ryszard Zawierucha, po pikiecie pro-

testacyjnej i finalnej turze rozmów, które 

doprowadziły do podpisani porozumienia. 

Czytaj więcej na:  

http://solidarnosc-spozywcow.pl/brak-

porozumienia-w-hk-scan-czy-dojdzie-do-strajku/ 

http://solidarnosc-spozywcow.pl/porozumienie-ze-

strajkiem-w-tle/ 

KGS „NA RATUNEK” MINISTROWI ROLNICTWA 

Niebezpieczeństwo instrumentalnego 

traktowania Krajowej Grupy Spożywczej 

przez Ministerstwo Rolnictwa budzi nie-

pokój związkowców „Solidarności”. 

 

Czytaj więcej na:  

http://solidarnosc-spozywcow.pl/3530-2/ 
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NOWA RADA SEKRETARIATU ROZPOCZYNA PRACĘ! 

W dniu 11 lipca 2023 r., odbyło się 

pierwsze posiedzenie Rady Sekretariatu 

w kadencji 2023-28. 

 

Czytaj więcej na:  

http://solidarnosc-spozywcow.pl/posiedzenie-

rady-sekretariatu-5/ 

 

JAKIE PERSPEKTYWY DLA SEKTORA  

PRZETWÓRSTWA  RYBNEGO? 

Czy propozycja zmian przepisów dot. 

stiffeningu uderzy w pracowników za-

trudnionych w zakładach na pobrzeżu 

Bałtyku? 

Czytaj więcej na:  

http://solidarnosc-spozywcow.pl/potencjalne-

zagrozenie-dla-polskiej-branzy-przetworstwa-

rybnego-i-mieszkancow-wybrzeza-baltyku/ 

OBRONA PRACOWNIKÓW PRZED KONSEKWENCJAMI WPROWADZE-

NIA USTAWY O  tzw. „SYSTEMIE KAUCYJNYM” 

Dlaczego ministerstwo klimatu i środowi-

ska, rękami wiceministra Jacka Ozdoby, 

forsuje „bubel” prawny?  

Czytaj więcej na:  

http://solidarnosc-spozywcow.pl/solidarnosc-

przemyslu-spozywczego-apeluje-w-sprawie-tzw-

systemu-kaucyjnego/ 

http://solidarnosc-spozywcow.pl/kolejna-odslona

-dramatu-pt-ustawa-kaucyjna/ 
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OBCHODY 43. ROCZNICY POROZUMIEŃ SIERONIOWYCH 

W tym roku przedstawiciele Rady Sekreta-

riatu uczestniczyli w obchodach zorganizo-

wanych w Elblągu. 

 

Czytaj więcej na:  

http://solidarnosc-spozywcow.pl/obchody-

rocznicy-podpisania-porozumien-sierpniowych-

obchodzono-w-elblagu/ 

TEMAT MIESIĄCA 

BARIERA NIEMOŻNOŚCI W BRANŻY HAZARDOWEJ 

Na początku czerwca 2023 r. na stronach Rządowego Centrum Legislacji pojawił się kolej-

ny projekt zmian w rozporządzeniu dotyczącym organizacji przetargów na koncesje kasy-

nowe. To już czwarte podejście do zmian tego aktu prawnego. Poprzednie trzy były nie-

skuteczne. Rozporządzenie wymaga modyfikacji, chociażby tych przepisów, które wytknę-

ła NIK jako błędne. Jednak wygląda na to, że… do pięciu razy sztuka, bo kolejna wersja 

proponowana przez Ministerstwo Finansów już na wczesnym etapie konsultacji jest kwe-

stionowana przez UOKiK, Rządowe Centrum Legislacji i KPRM. Z naszych informacji wyni-

ka, że treść rozporządzenia zszokowała też koncesjonariuszy… wszystkich poza Zjednoczo-

nymi Przedsiębiorstwami Rozrywkowymi. 

O sytuacji pracowników zatrudnionych w kasynach, sytuacji na rynku i absurdalnych prze-

pisach rozmawiamy z Jackiem Borowiczem, przewodniczącym Międzyzakładowej Organi-

zacji NSZZ „Solidarność” w Casinos Poland, wchodzącej w skład Sekcji Gier Losowych i Za-

kładów Wzajemnych NSZZ „Solidarność”. 

- Kasyna budzą raczej negatywne emocje. Może byłoby lepiej aby zniknęły z mapy Pol-

ski?  

J.B. - Zła sława, która ciągnie się za naszą branżą od czasu afery hazardowej zakrzywia rze- 
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czywisty obraz. Kasyna to nie tylko legalny, ale najbardziej kontrolowany biznes w Polsce. 

Rozumiem intencję pytania i pewnie generalnie byłoby lepiej gdyby przeznaczać pienią-

dze na inne cele niż gra w kasynie, ale ludzie są tylko ludźmi i historia uczy, że hazardu nie 

da się wyeliminować. Dlatego lepiej go kontrolować i czerpać z niego profity dla Państwa 

niż abyśmy mieli do czynienia z „podziemiem hazardowym”. Obecnie to najbardziej trans-

parentna branża w naszym kraju, która powinna pozostać pod kontrolą państwa. Jeżeli 

tak nie będzie, to pojawią się nadużycia.  

- Transparentna, ale publicznie mówisz o dziwnych niezrozumiałych zasadach, które ją 

regulują. O co chodzi? 

J.B. Zacznijmy od tego, że gdy firma stara się o koncesję na kasyno, to musi spełnić róż-

ne kryteria, za które otrzymuje punkty. Wygrywa ten, kto zbierze ich najwięcej. Ponad po-

łowa punktów, które uzyskuje się w przetargu jest właśnie za lokalizację. I tak na przykład, 

jeśli kasyno znajdzie się w 4 lub 5-gwiazdkowym hotelu można uzyskać 5 punków, za za-

bytkowy budynek 4 punkty, a nowy budynek lub hotel 3 gwiazdkowy po 3 punkty. Dodat-

kowe punkty można uzyskać, jeśli budynek znajduje się np. w centrum miasta. Ze wzglę-

du na specyfikę kasyn, powierzchnie muszą być jednak w miarę jednolite i odpowiednio 

duże. W Krakowie na przykład nie ma takich miejsc, które spełniałyby te wszystkie kryte-

ria. Co więcej, nowy budynek według rozporządzenia powinien mieć do 2-óch lat, a więc 

po wygaśnięciu koncesji (po sześciu latach), to już nie jest nowy budynek i żeby nie stracić 

punktów, trzeba przenosić się w inne miejsce. To jest absurd, bo ustawodawca zmusza ty-

mi kryteriami przedsiębiorcę do szukania takiego miejsca, które wcale nie jest odpowied-

nie do prowadzenia biznesu. Nie mówiąc już o tym, że koszty takiej inwestycji nie zwrócą 

się w 6 lat. Firmy często podpisują umowy na lokale wysoko punktowane, choć nie nada-

jące się na kasyno, by później zgodnie z prawem przenieść kasyno w miejsce spełniające 

oczekiwania biznesowe.  

Faktycznie to dziwne, i zachęca do tzw. naszego polskiego kombinowania, ale raczej nie 

powoduje drastycznej nierównowagi rynkowej, o której też mówiłeś. 

J. B.– Do kwestii nierównowagi przejdziemy dalej, bo punkt, który przedstawiłem jako  
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pierwszy to niestety dopiero wierzchołek góry lodowej. Kolejnym  jest deklarowana pod-

stawa opodatkowania podatkiem od gier. To kryterium jest chyba najbardziej absurdalne, 

bo powoduje, że firmy ścigają się, kto wpisze najwięcej zer. W styczniu w Kielcach prze-

targ wygrała spółka, która wpisała w pole deklarowanej podstawy opodatkowania 105 

cyfr i otrzymała w tej kategorii najwięcej punktów przetargowych.  Ten przepis należy zli-

kwidować. Ta deklarowana kwota w ogóle nie jest uwzględniania i można tam wpisać 

wszystko. Trzeba oceniać realnie zapłacony podatek od gier, a nie deklarowaną podstawę 

opodatkowania. Kolejną kwestią jest przepis o rentowności kasyn, czyli jaki CIT płacimy 

Państwu. Ten aspekt nie powinien być najistotniejszy ponieważ gro pieniędzy, które uzy-

skuje Państwo wynika z innego obciążenia podatkowego, konkretnie podatku od gier. Ka-

syna działają na podstawie ustawy hazardowej, dlatego każdego miesiąca płacimy 50 

proc. podatek od wygranej. Z tego co zostanie spółka płaci czynsz, pensje, rachunki, a na 

koniec zostaje zysk spółki. I z tego zysku płacimy jeszcze CIT. W przypadku naszej Spółki, 

spółki z kapitałem Skarbu Państwa, w okresie covidowym aby chronić pracowników firma 

zaciągnęła pożyczkę w banku, dzięki temu nie doszło do zwolnień, ale firma  odnotowała 

ujemny wynik finansowy za 2021 r., co obecnie negatywnie odbija się na wynikach prze-

targów do których przystępuje. 

- A jak wygląda rynek kasyn w Polsce? 

J. B. - W Polsce mamy 51 koncesji kasynowych.  

 - Wydawane na 6 lat? 

J. B. - Tak. To oznacza, że może być tylko 51 legalnych kasyn w całym kraju. Jeśli konce-

sja wygasa i zgłosi się więcej niż jeden podmiot, który chce ją realizować, Minister Finan-

sów ma obowiązek zorganizować przetarg. I tu dochodzimy do kolejnego problemu. Ry-

nek jest de facto zdominowany przez firmę Zjednoczone Przedsiębiorstwa Rozrywkowe, 

która poprzez swoje spółki satelitarne (należące do tych samych beneficjentów rzeczywi-

stych) mają ponad 70 procent koncesji kasynowych w Polsce – łącznie 39.  

- Co na to UOKiK? 

J. B.-  Ponownie do głosu dochodzą przepisy. Formalnie kasynami zarządzają różne spół-
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ale UOKiK zwracał uwagę, że przepisy posiadają luki na tym polu, ponieważ pomijają kwe-

stię beneficjentów rzeczywistych, co jest pogwałceniem zasad ochrony rynku przed prak-

tykami monopolistycznymi. Poszły w tej sprawie zalecenia, podobnie jak z NIK w  innych 

kwestiach i … nadal nic się nie zadziało.  

- Jakie działania podjęliście jako związkowcy? 

 J. B. - Od 2012 r. piszemy do dyrektorów, posłów, ministrów – wszyscy się z nami zga-

dzają, ale nikt z tym nic nie robi. W tym roku odbyliśmy trzy spotkania z przedstawiciela-

mi rządu. Na początku nie było zainteresowania tym tematem i dopiero po telefonie prze-

wodniczącego Piotra Dudy odbyliśmy konstruktywne rozmowy z ministrem Soboniem i z 

Dyrektor Departamentu Podatku Akcyzowego i Podatku od Gier Marią Rutką. W marcu br. 

usłyszeliśmy od ministra Sobonia, że będzie nowy projekt rozporządzenia, podany do pu-

blicznej konsultacji. Projekt ukazał się dopiero po 3 miesiącach i w ogóle nie uwzględnio-

no w nim naszych sugestii, pomimo, że wcześniej Minister się z nami zgadzał. Mało tego, 

osoby, które działają w branży i uważnie śledzą proces legislacyjny, od razu zauważą, że 

zmiany proponowane przez MF są w 100 procentach po linii propozycji przedstawionej 

przez Zjednoczone Przedsiębiorstwa Rozrywkowe z 19 lipca 2021 r. Dyrektor Rutka mówi-

ła, że były już cztery próby zmiany rozporządzenia przetargowego, ale ciągle gdzieś one 

utykają. Tym razem również prace zostały zatrzymane, dlatego chciałbym zapytać, czy mi-

nister Soboń ma pełne zaufanie do wszystkich swoich współpracowników?  

- Czego dotyczyły Wasze poprawki?  

J. B. -  Nasze poprawki zawierały wprowadzenie zaleceń co do praktyk monopolistycz-

nych. Obecne przepisy prowadzą do monopolizacji rynku, tak stało się w Poznaniu i Kato-

wicach. Gdy nie ma konkurencji, spada jakość usług i przychody kasyn, bo już nie trzeba 

zabiegać o klienta. Konkurencja wymusza nie tylko dbałość o klienta i standard usług, ale 

też lepsze warunki dla pracowników. Ponadto uważamy, że kryteria przetargowe powinny 

uwzględniać także wysokość i warunki zatrudnienia. Jeśli przepisy pozwolą nam wybierać 

najbardziej opłacalne lokalizacje, to więcej zarobimy i zapłacimy większy podatek od gier. 

Zyska na tym i spółka, i państwo. Tylko trzeba zmienić te absurdalne przepisy.  
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FLASH MIĘDZYNARODOWY 

REWIZJA DYREKTYWY  

O EUROPEJASKICH RADACH ZAKŁADOWYCH 

   W dniu 14-go lipca  Komisja Europejska ogłosiła rozpo-

częcie drugiego etapu konsultacji społecznych. Ze wzglę-

du na sezon wakacyjny ustalono dłuższy niż zazwyczaj 

czas na udzielenie odpowiedzi przez partnerów społecz-

nych. Odnośnie działań podejmowanych przez EKZZ pla-

nowane jest wypracowanie przez Konfederację wspólnego stanowiska do 15 września, a 

następnie przesłanie go do Komisji do 4 października. Następnie Komisja podejmie decy-

zję, czy zdecyduje się na wprowadzenie zmian w dyrektywie. 

PORAŻKA EFFAT W KWESTII GLIFOSATU 

W dniu 17 lipca Europejski Urząd ds. 

Bezpieczeństwa Żywności (EFSA) wydał 

zaskakującą rodzinę związkową decyzję 

o pozytywnym rozpatrzeniu wniosku o 

przedłużeniu stosowania najpowszech-

niej używanego w europejskim rolnic-

twie herbicydu - glifosatu. Decyzja jest o 

tyle niespodziewana, ponieważ istnieje szereg wątpliwości i nierozstrzygniętych kwestii 

dotyczących potencjalnej genotoksyczności, zanieczyszczenia  środowiska i oceny ryzyka 

dla konsumentów. Pomimo braku dokładnych danych naukowych, które mogą potwierdzić 

lub rozwiać wątpliwości w powyższy kwestiach, EFSA uznał, że ewentualne decyzje o zaka-

zie stosowania glifosatu powinny podjąć poszczególne państwa członkowskie. Mamy za-

tem do czynienia z typowym „odbijaniem piłeczki”. Jednocześnie ta decyzja to porażka EF-

FAT, która wraz z szeregiem organizacji pozarządowych, tworzyła koalicję „STOP glifosato-

wi”.  
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